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Občanské sdruţení ARID v roce 2014, jiţ sedmém roce pokračující činnosti, 

nadále rozvíjel svou roli odborné osvěty a poradenství v oboru průmyslového 

vlastnictví, plnil roli regionálního PATLB centra a v rámci mezinárodních kontaktů  

byl reprezentantem Královéhradeckého regionu a české republiky. Stejně tak 

pokračoval v odborné školící i přednáškové činnosti.  

 

Během roku 2014 jsme v sídle ARIDu na Divišově třídě 829 v Hradci Králové 

tradičně poskytoval i bezplatnou poradenskou sluţbu v oboru průmyslových práv. 

Jedná se především o oblast určení průmyslově právní nezávadnosti inovativních 

řešení, poradenství v oblasti strategického postupu při uplatnění takového řešení 

v tuzemsku a v zahraničí. Někteří zájemci vyuţívali z různých důvodů i konzultace 

prostřednictvím telefonu a ojediněle i elektronickou komunikaci. Ve všech 

konzultovaných případech je striktně dodrţován systém přísné důvěrnosti. 

 

V průběhu roku 2014 byl ARID spoluúčastníkem  řady odborných akcí, kde 

naši zástupci byli převáţně i aktivními účastníky. Uveďme zde chronologicky 

alespoň významnější z nich: 

 

 29. 1. Seminář v kongresovém sále UPV – přednáška pro Český svaz vynálezců a 

zlepšovatelů na téma: „ Vyplatí se patentovat? - aneb: Jak můţe průmyslověprávní 

sektor výhodně podpořit podnikání“. Přednášel Josef Zima 

20. 3. - Odborný veletrh AMPÉR Brno – na pozvání vedení FCC Public Praha se 

účastní Josef  Zima programu, kde se nahrává videosmyčka pro web s tématem 

průmyslových práv a jejich vyuţití pro podporu VaT 
5.- 9.3. - V rámci projektu KIS ARID zorganizoval pro dva  studenty UHK  

krátkodobou stáţ v PATLIBcentrech - RWTH Aachen, Německo;  Centexbel, 

Belgie;  WTCB Brussel, Belgie. Studenti se seznámili s praktickým působením 

těchto center v oblasti IP.  

8. 4. - Na základě spolupráce ARIDu s Univerzitou Hradec Králové v projektu 

„Krajská inovační síť“ (KIS) se realizuje závěrečná konference na Univerzitě Hradec 

Králové. Na této konferenci jsou předneseny příspěvky Daniely Filové „Váţně , 

neváţně o patentech“ a příspěvek Josefa Zimy „Občan a autorské právo“ . Touto 

konferencí se uzavřela základní část projektu KIS. V rámci tohoto projektu byly 

osloveny stovky studentů středních škol – gymnázií, odborných škol i vyšších 

odborných škol a univerzit.  

Projekt KIS byl ukončen v červnu tohoto roku a dál bude pokračovat jeho fáze 

udrţitelnosti na VOŠ a Universitách v rámci VČ kraje. 

Souhrnně lze konstatovat, ţe na rozdíl od pedagogů, kteří často k problematice 

duševního vlastnictví a jeho autorskoprávním a průmyslověprávním odvětvím 

přistupují s nedůvěrou, jsou odezvy studentů všeobecně kladné. Zcela obvykle se 

stává, ţe např. během dvouhodiny se ve prospěch přednášky vzdávají nároku na 

přestávku a ještě po skončení diskutují s přednášejícím.  
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23.4. - Přednesli Pavel Jirman a Daniela Filová přednášku "Obcházení patentů"  na 

Uřadu průmyslového vlastnictví v rámci seminářů pořádaných Českým svazem 

vynálezců a zlepšovatelů. V přednášce byly prezentovány moţnosti a praktické 

uplatnění Funkčně orientovaného přístupu. Přednášky se účastnilo více jak 30 

posluchačů. Zájem o tuto přednášku mají i na Slovensku (PATLIBcentrum 

Bratislava), kam jsme pozváni na rok 2015. 

15.-16.5. -  Se Pavel Jirman účastnil konference „PATLIB 2014“ v Istanbulu. 

Konference byla pokračováním pilotního projektu EPO, kterého se ARID účastnil v 

minulých letech. Na konferenci byly posíleny kontakty s dalšími PATLIBcentry z 

projektu a dojednána potenciální moţnost další spolupráce v projektech EPO 

případně EU. 

26. - 30.5. - V rámci udrţitelnosti projektu Hlava proběhl Program Mladý 

vynálezce na Základní škole Solnice, kterého se zúčastnilo 23 ţáků. Ţáci 

přednesli 23 nápadů, z nichţ bylo 6 vybráno do týmové práce a nejlepší 3 byly 

ohodnoceny za nejlepší nápad, nejlepší prezentaci a nejlepší plakát. 

12. 6. - Pořádají Třinecké ţelezárny pro své vedoucí pracovníky celodenní seminář, 

na který byl přizván téţ předseda Josef Zima s přednáškou „ Vyplatí se patentovat - 

Způsoby a podmínky k zajištění ochrany vynálezů, moţnosti ochrany podle Nového 

občanského zákoníku“. Třinecké ţelezárny tvoří mezi tuzemskými podniky čestnou 

výjimku - jsou jedněmi z mála těch, které nepodceňují význam praktické aplikace 

průmyslového práva ve svém podnikání.   

3.-5. 9. -  proběhla v Praze mezinárodní konference TRIZfest2014, které byl ARID 

jedním ze 3 spolupořadatelů. Konference se zúčastnilo cca 80 odborníků z celého 

světa. Program konference byla metoda TRIZ a IP v praxi. Členové ARID 

prezentovali aktivně svoji činnost v přednáškách na konferenci. 

9. 9. - Mezinárodní konference u příleţitosti výročí 95. let Úřadu průmyslového 

vlastnictví (UPV). Pan předseda UPV Josef Kratochvíl poţádal vedení ARID o 

prezentaci ţáků základních škol – mladých vynálezců – kteří byli nejúspěšnější 

v projektu „Odhal-zkoumej-inovuj“ vypracovaných v ARIDu. Původním záměrem 

bylo pro tento účel připravit i skupinu středoškolských studentů – středoškolských 

vynálezců. Přes zvýšené úsilí se strany ARIDu se ale nepodařilo po testu vybranou 

skupinu studentů přimět k dopracování jejich nápadů do fáze schopné prezentace, 

takţe tato kategorie nakonec absentovala. Výstavce mladých vynálezců na této akci 

v hotelu Diplomat Praha – tří chlapců ze ZŠ Solnice a tří děvčat ze ZŠ s rozšířenou 

výukou jazyků(!) Liberec Husova ul. - věnoval mimořádnou pozornost jeden ze 

zúčastněných členů české vlády – Pavel Bělobrádek. Pan místopředseda vlády pro 

vědu, výzkum a inovace se na místě seznámil s historií, metodikou a výsledky práce 

se ţáky základních škol. S tím, jak tato metodika atraktivním způsobem motivuje 

zájem dětí o techniku a navíc je cestou k oslovení (nalezení) technických tvůrčích 

talentů mezi ţáky. S ohledem na tyto souvislosti nám pan místopředseda vlády 

přislíbil pomoc pro uplatnění zkušeností z tohoto projektu ve vzdělávacím procesu na 

ZŠ. Význam této ţákovské vynálezecké expozice byl i v tom, ţe podobné aktivity 
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jsou v průmyslově rozvinutých zemích běţné a tak bylo ţádoucí zajistit i obdobnou 

prezentaci – třebas zatím u nás ojedinělé.   

Účast ţáků na této mezinárodní akci následně ocenil předseda Úřadu průmyslového 

vlastnictví Josef Kratochvíl ve svém děkovném dopise ze dne 19. 9. 2014 zaslaném 

osobně panu hejtmanu Královéhradeckého kraje Lubomíru Francovi. Při této 

příleţitosti je na místě poznamenat, sám UPV vyvíjí značnou snahu o zařazení 

základních znalostí z průmyslového vlastnictví do škol všech úrovní a naše 

neziskovka v něm má dlouhodobě i solidní morální oporu a pomoc. Společně 

usilujeme o přiměřené zařazení tohoto oboru do vzdělávacích osnov škol v zájmu 

dosaţení potřebné „gramotnosti“ v populaci. 

1. 10. – Ve spolupráci s FCC Public Praha realizoval ARID v rámci mezinárodního 

strojírenského veletrhu Brno specializovaný seminář „Právo do praxe III. – Metoda 

TRIZ – rychlá cesta k inovačnímu úspěchu“.  Seminář byl rozdělen do bloků, které 

přednesli za ARID Pavel Jirman, Daniela Filová a Josef Zima. Týţ den odpoledne 

následoval ještě ve stánku FCC Public slavnostní křest publikace  „Průmyslové právo 

v praxi – inovace, patenty, uţitné vzory, databáze v praxi“, kterou na ţádost 

vydavatele napsal předseda ARIDu. 

10. 10. - Na základě příslibu místopředsedy vlády pro VVI z 9. 9. (jak je uvedeno 

shora) byl předseda ARIDu pozván na Úřad vlády k pracovnímu jednání 

s předmětem: “ Technické vzdělávání dětí“. Jednání se m.j. zúčastnili náměstek 

místopředsedy vlády pro vědu, výzkum a inovace a náměstek ministra pro vzdělávání 

MŠMT – celkem deset předních osobností se zkušenostmi z práce s mládeţí směrem 

k technice, vědě a výzkumu. Jednání bylo vedeno v racionální poloze, přičemţ i další 

kroky v u nás zanedbané oblasti vzdělávání dávají naději, ţe se podaří konečně za 

současné vlády dosáhnout nápravy, kdyţ předchozí pokusy končily přes veškeré úsilí 

bezúspěšně. Výsledkem bude zvýšení zájmu o technické obory, takţe na technických 

školách bude moţno zlepšit odbornou úroveň a kvalitu. Konečný efekt z takového 

zlepšení pak bude nejen v oblasti vědy a výzkumu, ale i v průmyslové praxi, protoţe 

bez kreativních špičkových techniků všech kategorií nelze v globální konkurenci 

obstát … 

14. 11. – V rámci projektu „ Právo do praxe, praxe do práva – partnerství pro uţší 

sepětí výzkumu a praxe“ Právnické fakulty Masarykovy univerzity Brno se zúčastnil 

semináře „Právní aspekty 3D tisku“ i zástupce ARIDu - partnera tohoto projektu.  

Technologie 3D tisku je dynamicky se rozvíjející technologií, která ale sebou v praxi 

přináší i zcela nové  autorsko - i průmyslově právní problémy.  

Během roku se i v PATLIB Centru ARID Hradec Králové na základě projektové 

spolupráce konaly i stáţe studentů právnické fakulty Brno. ARID téţ připravil  

návrhy k zadávání témat diplomových prací studentů této fakulty. 

24. 11. – Na pozvání ROTARY  Klubu Praha prezentoval zkušenosti ARIDu 

s podporou technického myšlení a inovátorství mládeţe jeho předseda v přednášce 

„Technická tvořivost mládeţe“. O téma byl ţivý zájem a na přednesené téma se 

rozvinula kvalifikovaná diskuze.  
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ARID je PATLIB centrem (centrem patentových informací), které bylo v roce 

2010 přizváno jako jediný český zástupce do skupiny 17-ti evropských center pro 

spolupráci v pilotním projektu Evropského patentového úřadu (EPO). Tento pilotní 

projekt byl ústy předsedy Evropského patentového úřadu Benoît Battistelliho  

vyhodnocen jako velmi úspěšný. Protoţe kvalifikované vyuţívání průmyslově 

právního systému úzce souvisí s efektivností v celé oblasti VaV i s hospodářskou 

prosperitou průmyslu, usiluje EPO trvale o zlepšení této práce a o posílení 

mezinárodních kontaktů. V rámci těchto iniciativ jsme byli i v roce 2014 přizváni 

k takovéto spolupráci. Pro ARID je ale limitujícím problémem nezbytná finanční 

spoluúčast, takţe nabízených moţností můţe vyuţívat v minimální míře … 

 

 

ARID o.s. po celá léta pracuje jako nezisková organizace. Oproti původním, 

lehce optimistickým předpokladům je stále všeobecné povědomí o světě 

průmyslových práv a jejich vyuţití v našem státě nepoměrně niţší neţ v sousedních 

průmyslově rozvinutých státech. V důsledku toho své kapacity ARID převáţně 

vyuţívá ke školení – ať uţ ve školách všech stupňů v rámci projektů jichţ je 

partnerem, nebo bez jakýchkoli nároků na školách, kde se podaří dojednat přednášku. 

Úroveň, rozsah a obsah přednášky je pak přizpůsobován úrovni a zaměření školy. 

Z uvedeného vyplývá, ţe se existence ARIDu na hradecké adrese finančně neobejde 

bez vnější finanční podpory. V našem případě je ARID  podporován vedením 

Královéhradeckého kraje, takţe ten i v roce 2014 byl schopen vykrýt náklady na 

nájem, energie a další reţijní náklady spojené s jeho sídlem. Adresa ARIDu se 

nachází v nemovitosti vlastněné  statutárním městem Hradce Králové, které nám 

v tomto kalendářním roce vyšlo vstříc dočasným sníţením nájmu. Podobné aktivity 

v zahraničí vyvíjejí rozpočtové organizace, takţe pokud je známo jsme jediní, kdo se 

po stránce materielní i finanční průběţně potýkají s otázkou, jak přeţít. Šíře našich 

aktivit je tak závislá na finančních moţnostech, takţe jsme nuceni mnohé nabídky na 

odbornou spolupráci odmítnout. Dílče náklady související s činností ARIDu jsou 

stále sanovány samotnými aktivisty ARIDu….   

 

Veškeré účetní náleţitosti ARIDu jsou přehledně zpracovávány profesionální 

účetní firmou.  

 

 

 

 

 

 

                                                                                                               Josef Zima   

                                                                                                              ARID o.s.    


